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ACTA – Reunió del Consell Assessor de Cultura 
 
Dimarts 5 de juny 2018 – 19 h – Espai Cultural Can Bisa 
 
Hi assisteixen: Damià del Clot, Esther López, Esteve Oroval, Feliu Novell, Alexis Serrano, Jordi 
Casanovas, Cristina Simó, Jordi Ferrer i Jordi Viñes 
 
S’excusen: Sol Teixidó, Laia Ventura i Monte Alier 
 
Punts:  
 

x Creació d’un grup de treball per a l’elaboració del proper número de la revista 
Singladures. Esther López, regidora de Cultura i Festes Populars, explica que el grup de 
treball s’ha reunit i com que ja hi ha alguns articles, es va parlar d’anar-los lliurant a la 
correctora perquè vagi fent la seva feina. Jordi Casanovas parla de l’estructura que es va 
proposar: presentació alcalde, presentació codirectors, articles, ressenyes llibres apareguts 
i entrevista memòria oral (Tomàs Mayor, Llorenç Nin...). Esther López afegeix que es va 
parlar d’incloure un apartat de notícies vinculades amb el poble (Universitat de Mar i 
Ultramar, Premis Monjo, Diàlegs Fundació Ernest Lluch...), que es determina que 
tinguin una pàgina cadascuna amb alguna foto. S’acorda enviar tota la informació a la 
Teresa Sierra, que la centralitzarà, abans fer-la arribar a la correctora. Es proposa que Sol 
Teixidó faci les ressenyes. S’acorda mantenir l’encàrrec de la coberta a Puri Martín. 
 

x Projecte de l’Escola Nàutica. Esther López, regidora de Cultura i Festes Populars, 
explica que s’està treballant en el projecte de traslladar Serveis Socials al local de sobre 
del Mercat Municipal, amb la qual cosa quedarà lliure l’Escola Nàutica. Jordi Casanovas 
comenta que a la biografia de Joan Monjo publicada pel Museu de la Marina es parla de 
la distribució de l’Escola Nàutica, però no apareix cap plànol. Alexis Serrano pregunta 
fins quin punt té sentit recuperar la distribució original si els usos han de ser uns altres. 
Esther López comenta que estaria bé poder saber com era per poder decidir què fer-hi. 
Alexis Serrano apunta la possibilitat de fer un concurs d’idees, amb la col·laboració de 
serveis tècnics. Cristina Simó comenta que potser abans s’hauria de condicionar l’espai 
per adequar-lo a les normatives. Esther López proposa començar amb l’informe tècnic i 
formar una comissió de treball per decidir què fer. Damià del Clot, alcalde de Vilassar de 
Mar, proposa fer un debat sobre els usos i la utilitat del Museu de la Marina i l’Escola 
Nàutica al CAC durant el 2018, abans d’obrir-lo als altres sectors culturals i, en tot cas, 
abans d’actuar. Jordi Ferrer comenta que és previ conèixer les necessitats i la projecció 
dels equipaments abans de fer cap projecte. Cristina Simó recorda que històricament hi 
ha hagut altres projectes, però que no s’han executat per manca de recursos. Damià del 
Clot explica que la propera compra de l’Ateneu Vilassanès implicarà molts recursos, la 
qual cosa caldrà tenir en compte. S’acorda demanar un informe tècnic sobre l’estat de 
l’Escola Nàutica. 
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x Exposicions del Memorial Democràtic i Maresmar. Esteve Oroval repassa el 

programa del Maresmar, que es realitzarà a Arenys de Mar i Mataró amb la participació 
de Bricbarca. Cristina Simó comenta que els organitzadors van anar a l’Arxiu Municipal a 
buscar imatges de les drassanes de Vilassar de Mar. 
 

x Altres temes. Feliu Novell comenta que va anar al Masnou i va veure que hi ha unes 
rutes culturals que es concreten en tòtems, plànols i un llibret. Esther López explica que 
per Festa Major sortirà el Vilaroute, amb una ruta pel  patrimoni de Vilassar de Mar. 
Alexis Serrano comenta que l’Arxiu Comarcal i el Consell Comarcal estan treballant a 
nivell del Maresme per elaborar diverses rutes. Afegeix que es vol fer una publicació 
sobre els cent anys dels Pastorets a Vilassar de Mar, però encara no està clar el format. 
Tothom està d’acord en què el format llibre seria el millor. Damià del Clot afegeix que es 
pot comptar amb el suport de l’Ajuntament. 

    
x Propera reunió: 10 de juliol, 19 h, Espai Cultural Can Bisa  
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ACTA – Reunió del Consell Assessor de Cultura 
 
Dimarts 10 d’abril de 2018 – 19 h – Espai Cultural Can Bisa 
 
Hi assisteixen: Damià del Clot, Esther López, Agustí Martín, Esteve Oroval, Feliu Novell, 
Eduard Rabal, Sol Teixidó, Teresa Sierra, Montse Alier, Alexis Serrano, Cristina Simó, Laia 
Ventura i Jordi Viñes 
 
Punts:  
 

x Programació de Sant Jordi i presentació de llibres  
Esther López, regidora de Cultura i Festes Populars, repassa la programació de Sant 
Jordi i, de manera més detallada, els llibres que es presentaran: Vilassar de Mar fabril. 
Història i patrimoni industrial, d’Ariadna Artigas; Vilassar de Mar desaparegut, d’Alexis 
Serrano; Demana-m’ho així i et diré que sí, de Josepa Elena Sopeña; i Els cognoms dels 
vilassarencs de mar als segles XVII, XVIII i XIX. Els llinatges, orígens i arrelament, de Jordi 
Casanovas. S’acorda enviar a tothom el programa complet de Sant Jordi 
  

x Creació d’un grup de treball per a l’elaboració del proper número de la revista 
Singladures. Damià del Clot, alcalde de Vilassar de Mar, rellegeix l’acord pres en relació 
amb aquest punt en l’anterior reunió, que feia referència a la creació d’un grup de treball 
format per sis persones, tres de l’anterior CAC i tres del CEV. Les persones que 
s’ofereixen o són proposades són Agustí Martín, Laia Ventura, Damià del Clot, Teresa 
Sierra, Jordi Casanovas i Alexis Serrano. Es repassen els articles disponibles a hores 
d’ara: una entrevista a Antoni Torrent per part d’Esteve Oroval, un article de Laura 
Bosc, un nou lliurament sobre els alcaldes del poble per part del CEV, un de Jordi 
Garcia sobre els alcaldes de la Transició, un d’Agustí Martín sobre el perol tenyidor i un 
de Francesc Lleal sobre la Trasmediterránea i Vilassar de Mar. Es proposa treballar per 
treure el proper número a principis de l’any vinent i s’acorda fer la primera reunió del 
grup de treball el 9 de maig a les 19 h a l’Espai Cultural Can Bisa i enviar la convocatòria. 
 

x Altres temes. Damià del Clot, alcalde de Vilassar de Mar, explica que la SA municipal 
comprarà l’antiga oficina de la Caixa Laietana del carrer Sant Roc, que esdevindrà un 
espai municipal, amb l’objectiu inicial de traslladar-hi les dependències de la regidoria de 
Serveis Socials i alliberar l’antiga Escola Nàutica com a equipament cultural. Si la 
regidoria de Serveis Socials no hi cap, perquè s’ha d’ampliar la plantilla arran de la 
creació de l’àrea bàsica, s’estudiarà el seu trasllat al primer pis de l’edifici del Mercat 
Municipal, amb la qual cosa es garantirà igualment l’alliberament de l’antiga Escola 
Nàutica. També està prevista la compra de la planta baixa de l’Ateneu Vilassanès. Agustí 
Martín presenta el projecte Maresmar, un festival d’activitats relacionades amb el mar 
(exposicions, trobada d’embarcacions...) que tindrà lloc a Arenys de Mar el mes de juny i 
comptarà amb la col·laboració de Bricbarca. Recorda que la Universitat d’Estiu de Mar i 



 

 

Ultramar 2018 farà quinze anys i estarà dedicada al cinema i el mar. Afegeix que està 
acabant un llibre sobre la història de la pesca a Vilassar de Mar. Alexis Serrano comenta 
que el CEV està treballant en un parell de monografies, sobre la clerecia i sobre capitans, 
pilots i naus. Explica que tenen identificats un centenar de processos sumaríssims a 
vilassarencs després de la Guerra Civil. Afegeix que es presentaran les actes de l’anterior 
Trobada d’entitats de recerca local i comarcal sobre el desenvolupament urbanístic dels 
pobles del Maresme a Dosrius, que acollirà una edició que tractarà sobre la gestió de 
l’aigua. Esteve Oroval recorda que hi ha pendents dos Diàlegs de la Fundació Ernest 
Lluch, el del 18 de maig que es traslladarà al 6 de juny, sobre el futur de les pensions, i el 
del 16 de novembre, sobre educació. Agustí Martín proposa que es publiquin reportatges 
sobre divulgació de temes d’interès històric al programa de festa major, com s’havia fet 
abans. Com que per a aquest any és molt just, es proposa deixar-ho per a l’any vinent i 
treballar en la propera reunió del CAC en l’elaboració d’una relació de commemoracions 
i institucions centenàries. Teresa Sierra comenta que el Memorial Democràtic té una 
exposició sobre els bombardeigs de la Guerra Civil que es podria portar al poble, sense 
cap cost, punt que es proposa tractar en la propera reunió del CAC. Montse Alier 
pregunta si es podria portar l’exposició de Maresmar al Museu Monjo el mes de 
setembre, per tenir-la conjuntament amb l’exposició d’en Llorenç Nin de models nàutics, 
la qual cosa consultarà Bricbarca. 

    
x Propera reunió: 5 de juny, 19 h, Espai Cultural Can Bisa  
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ACTA – Reunió del Consell Assessor de Cultura 
 
Dimarts 20 de febrer de 2018 – 19 h – Espai Cultural Can Bisa 
 
Hi assisteixen: Esther López, Eduard Rabal, Esteve Oroval, Feliu Novell, Tomàs Mayor, 
Cristina Simó, Teresa Sierra, Montse Alier, Laia Ventura i Jordi Viñes 
 
Excusen la seva assistència: Damià del Clot, Oriol Fort, Agustí Martín i Sol Teixidó  
 
Punts:  
 

x Creació d’un grup de treball per a l’elaboració del proper número de la revista 
Singladures. Esther López, regidora de Cultura i Festes Populars, disculpa l’absència de 
l’alcalde i demana excuses per no haver convocat el CAC en tots aquests mesos, com a 
conseqüència dels fets polítics i de l’acumulació de feina. Recorda que en l’anterior sessió 
es va proposar la creació d’un grup de treball per a l’elaboració del proper número de la 
revista Singladures. Teresa Sierra explica que el Centre d’Estudis Vilassarencs (CEV) 
proposa que el grup de treball estigui format per sis persones, tres del CAC i tres del 
CEV, i que hi hagi una direcció compartida entre Agustí Martín i Alexis Serrano. Afegeix 
que no tenen pensat encara cap article per al proper número. Jordi Viñes comenta que 
Agustí Martín li ha fet arribar la seva voluntat de formar part del grup de treball i li ha 
comentat que disposen de dos articles, un d’ell mateix i l’altre de Francesc Lleal. S’acorda 
posposar aquest tema, fins que surtin dues persones voluntàries més del CAC. 
 

x Edició de la VII Beca Ernest Lluch 2014 “Vilassar de Mar fabril. Història i 
patrimoni industrial”. Esther López explica  que el treball guanyador de la VII Beca ha 
estat lliurat i que a hores d’ara es troba en procés de correcció, amb l’objectiu de 
presentar-lo en forma de llibre abans de Sant Jordi.   
 

x Convocatòria VIII Beca Ernest Lluch 2018. Esther López explica que la proposta 
d’impulsar el I Premi d’assaig Ernest Lluch no va reeixir per manca de suport, per la qual 
cosa s’ha optat per mantenir el format de les anteriors convocatòries i fomentar la 
investigació sobre Vilassar de Mar en tots els seus àmbits. A hores d’ara, està en període 
d’exposició pública, abans de presentar-la al Ple   
 

x Universitat d’Estiu de Mar i Ultramar 2018. Esteve Oroval explica que el tema de 
2018 serà el cinema i el mar, que tindrà un nou format i es realitzarà a la Sala Cultural 
Maria Roser Carrau. També comenta que els Diàlegs de la Fundació Ernest Lluch es 
realitzaran el 9 de març, sobre el futur del treball, el 18 de maig, sobre el futur de les 
pensions, i el 16 de novembre, sobre educació. Proposa que existeixi una coordinació 
amb l’Aula d’extensió Universitària. 
 



 

 

x Altres temes. Laia Ventura explica que el 21 de febrer tindrà lloc la presentació d’un 
llibre de Miquel Jorba sobre Rosa Sabater, acompanyada d’una breu actuació musical. 
Teresa Sierra pregunta pel trasllat del CEV a les dependències del Museu de la Marina i 
Esther López li respon que primer s’han de fer les obres de tancament. Teresa Sierra 
pregunta per l’estat del conveni entre l’Ajuntament i el CEV i Esther López li respon 
que primer s’ha d’aprovar el pressupost de 2018. Teresa Sierra pregunta si l’Ajuntament 
pagarà la impressió d’un llibre del CEV sobre els cognoms vilassarencs i Esther López li 
respon que no n’està al cas del tema, i que s’haurà de mirar. Teresa Sierra explica que es 
tira endavant la impressió del llibre de les actes de la trobada d’entitats de recerca local, 
pagada per l’Ajuntament. També comenta que el Memorial Democràtic promou la 
realització d’una exposició sobre els bombardeigs de la Guerra Civil i pregunta si es 
podrà fer al Museu de la Marina. Esther López diu que el primer conveni tracta de l’espai 
de reunió del CEV i en el segon es parlarà de la dotació econòmica i de les activitats. 
Laia Ventura comenta que amb motiu del Dia de la Dona es farà un aparador a la 
Biblioteca Municipal a partir d’un foto de l’Arxiu Municipal i que la guia de biblioteques 
anirà de singularitats naturals dels municipis i que en el cas de Vilassar de Mar sortirà la 
vegetació psamòfila. 
 

x Propera reunió: 10 d’abril, 19 h, Espai Cultural Can Bisa  
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ACTA – Reunió del Consell Assessor de Cultura 
 
Dimarts 23 d’octubre de 2018 – 19 h – Espai Cultural Can Bisa 
 
Hi assisteixen: Damià del Clot, Esther López, Feliu Novell, Cristina Simó, Sol Teixidó, Agustí 
Martín, Teresa Sierra, Laia Ventura, Monte Alier i Jordi Viñes 
 
S’excusen: Esteve Oroval i Tomàs Mayor 
 
Punts:  
 

x Revista Singladures. Esther López, regidora de Cultura i Festes Populars, explica que 
el grup de treball de la revista Singladures s’ha reunit i s’ha avançat en l’elaboració del 
proper número. Es repassa la relació dels articles lliurats, els corregits i els pendents. 
 

x Projectes de l’Escola Nàutica, l’Ateneu Vilassanès i el local del carrer Sant Roc. 
Damià del Clot, alcalde de Vilassar de Mar, explica en relació amb el projecte de l’Escola 
Nàutica que està condicionat pel trasllat de Serveis Socials al local del Mercat Municipal i 
que després es tractarà amb Bricbarca sobre els usos de l’espai. Vincula aquests usos a la 
problemàtica del Club Nàutic arran dels requeriments del Ministerio i les gestions que 
s’estan duent a terme per protegir l’indret. Montse Alier pregunta per la vinculació del 
Museu de la Marina al projecte de l’Escola Nàutica i es proposa crear una comissió de 
treball per tractar el tema. Pel que fa a l’Ateneu Vilassanès, confia en poder efectuar la 
compra dins l’any. En relació amb el local del carrer Sant Roc, comenta que ja s’ha 
buidat i que el projecte contempla el trasllat de les entitats situades a l’actual hotel 
d’entitats del carrer Sant Joan, que passarà a acollir despatxos de l’Ajuntament.   
 

x Propostes de Josep Labarta: posar el nom a les fonts públiques i posar el nom 
d’en Damià Bas a l’Arxiu Municipal. Esther López llegeix la instància de Josep 
Labarta que demana posar nom a les fonts públiques i proposa que es doni el nom de 
Damià Bas a l’Arxiu Municipal. Pel que fa a les fonts, es deixa el punt per al proper dia 
perquè la instància no adjunta el treball, que es demanarà. En relació amb la proposta de 
posar el nom de Damià Bas a l’Arxiu Municipal, Damià del Clot explica que arran de la 
instància que va presentar el Centre d’Estudis Vilassarencs ja va parlar amb la família, 
que va dir que ara per ara no era partidària de posar el seu nom a cap via pública, però sí 
que es va avenir a autoritzar la realització d’una publicació conjunta de la seva obra, que 
actualment s’està duent a terme. També comenta que la instància del Centre d’Estudis 
Vilassarencs feia referència a M. Gràcia Gelpí, i que la família va mostrar la seva 
predisposició a acceptar que el seu nom quedés vinculat a la Biblioteca Municipal. 
Proposa consultar el Reglament d’honors per veure quina és la fórmula més adient per 
concretar la proposta. 
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x Propostes del CEV: reparar o netejar la placa del monument del canonge Almera 
i impulsar el reconeixement de M. Gràcia Gelpí i Damià Bas. En relació amb la 
placa del monument del canonge Almera, Esther López proposa parlar-ho amb Serveis 
Territorials i mirar si es pot netejar o si s’ha de canviar. 

 
x Moció Ple 16 juny 2016: col·locació faristols, pedra llinda can Lledó, finestra ca la 

Maria Espartera i elaboració faristols. Esther López comenta que la moció del Ple de 
16 de juny de 2016 acordava l’elaboració i la col·locació de faristols explicatius a l’indret 
on s’aixecaven les tres torres de defensa, proposava el trasllat de la pedra de la llinda de 
can Lledó i instava els veïns a reconstruir correctament la finestra de ca la Maria 
Espartera. S’acorda que els faristols tindran el mateix format que els dels Vilassarencs 
il·lustres, en català, castellà i anglès, que en Jordi Viñes i en Feliu Novell s’encarregaran 
dels textos i que l’Arxiu Municipal buscarà fotos o plànols del seu fons.  
 

x Altres temes. Damià del Clot, explica que es va fer una reunió per tractar el canvi de 
nom del carrer Dr. Modrego i la plaça Carlos Trias que es va concretar en diversos 
punts, un dels quals contemplava la creació d’un grup de treball format pel Consell 
Assessor de Cultura, un representant del carrer Dr. Modrego, un altre de la plaça Carlos 
Trias i un membre de cada partit polític amb representació municipal que s’encarregarà 
d’establir els criteris i seleccionarà cinc noms per a cada carrer i plaça, incloent-ne un a 
proposta de cada grup dels veïns afectats, que es portaran a votació. Es preveu que 
aquest grup de treball s’activi a principis de l’any vinent. Agustí Martín comenta que 
enguany tindrà lloc la segona edició de la Tardor a Mar, amb l’objectiu d’informar i 
sensibilitzar sobre l’estat del medi ambient marí. També comenta que l’edició de la 
Universitat de Mar i Ultramar de l’any vinent se centrarà en la recuperació de grans 
embarcacions i estarà dedicat a Josep Almera. Teresa Sierra explica que el Centre 
d’Estudis Vilassarencs presentarà un llibre el 22 de novembre al Museu de la Marina. 
Laia Ventura comenta que el 27 de novembre, amb motiu de l’aniversari de la Biblioteca 
Municipal, es realitzaran diverses activitats. Damià del Clot recorda que el cap de 
setmana proper hi haurà el Vilassar  de Noir 

  
x Propera reunió:                         , 19 h, Espai Cultural Can Bisa  
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